
Declaration of Support for Parliamentary Study of Canada’s Legal Definition of 

 “Human Being” 
 
        e the undersigned express our support for Motion No. 312 and the establishment of a special committee of 

the House of Commons to review the declaration in subsection 223 (1) of the Criminal Code of Canada which 

states that a child becomes a human being only “when it has completely proceeded, in a living state, from the 

body of its mother.” We affirm the proposed composition of the special committee to answer the questions put 

forth in the Motion (as moved in the House of Commons on April 26, 2012, by Stephen Woodworth, MP – 

Kitchener Centre). 

We, each from our respective theological, philosophical and professional traditions, understand human life to 

begin at some point in time prior to that defined in subsection 223 (1) of the Criminal Code of Canada. A 

significant number of theologians, philosophers, jurists, doctors and scientists consider human life to begin at 

fertilization. The predominant position among mothers is recognition that the child developing within their 

bodies is human. Fetology recognizes the pre-born child as a patient along with the mother. The courts are 

regularly called upon to assess the best interests of the child, including assessment of the interests of the state 

in the pre-born child. These positions conflict with that of some ethicists who have proposed that the 

recognition of “human being” occurs too early and should be put off until up to three years after the child has 

fully emerged from its mother’s body. A parliamentary committee would bring the nation’s best interests to 

bear on the contrast between these attitudes toward children. 

The current definition was first enacted in Canada in 1892, founded in concepts argued before the courts and 

the Parliament of England more than three centuries prior, and does not reflect the medical and scientific 

knowledge acquired over the last century. Given the high value human life is given in our society, as reflected 

in our social policies and Criminal Code, it is essential that the Parliament of Canada provide clarity in the law 

on this point which impacts parental choice, biomedical research, medical practice and matters being brought 

before the courts of the nation. 

Accordingly, we appeal to the members of Parliament of Canada to vote in favour of Motion No. 312. 
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Déclaration d’appui à l’examen par le Parlement de la définition de  

« l’être humain » en droit canadien  
 

        ous, les signataires, voulons appuyer la Motion n° 312 et la création d’un comité spécial de la Chambre des 
communes afin d’examiner la déclaration du paragraphe 223(1) du Code criminel du Canada, qui affirme que 
l’enfant ne devient un être humain que « lorsqu’il est complètement sorti, vivant, du sein de sa mère ». Nous 
sommes d’accord avec la composition proposée pour le comité spécial chargé de répondre à la question 
formulée dans la Motion (présentée à la Chambre des communes le  26 avril 2012 par le député de Kitchener 
Centre, M. Stephen Woodworth). 

À la lumière de nos traditions théologiques, philosophiques et professionnelles respectives, nous pensons tous 
que la vie humaine commence avant le moment défini au paragraphe 223 (1) du Code criminel du Canada. Un 
nombre important de théologiens, de philosophes, de juristes, de médecins et de scientifiques estiment que la 
vie humaine commence au moment de la fécondation. Chez les mères, la position qui prévaut, c’est que 
l’enfant qui se développe en leur sein est humain. La médecine fœtale reconnaît dans l’enfant à naître un 
patient au même titre que la mère. Les tribunaux sont appelés régulièrement à évaluer les meilleurs intérêts de 
l’enfant, comme aussi à évaluer les intérêts de l’État concernant l’enfant à naître. Ces positions sont contraires à 
celles de certains éthiciens qui soutiennent que la reconnaissance de « l’être humain » survient trop tôt et qu’il 
faudrait la reporter jusqu’à trois ans après que l’enfant soit sorti complètement du sein de sa mère. Un comité 
parlementaire pourrait faire valoir les meilleurs intérêts du pays pour trancher entre ces attitudes à l’égard des 
enfants. 

La définition actuelle est entrée en vigueur en 1892; elle se fondait sur des notions invoquées devant les 
tribunaux et le Parlement de l’Angleterre plus de trois siècles auparavant et ne reflète pas les découvertes 
médicales et scientifiques des cent dernières années. Vu la haute valeur que notre société accorde à la vie 
humaine, comme en font foi nos politiques sociales et le Code criminel, il est essentiel que le Parlement du 
Canada clarifie la législation sur ce point qui a une incidence sur le choix des parents, sur la recherche 
biomédicale, sur la pratique de la médecine et sur des questions soumises aux tribunaux de notre pays. 

C’est pourquoi nous demandons aux membres du Parlement canadien de voter pour la Motion 
numéro 312. 
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